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Za dan republike

Zivopisane barve jeseni je počasi spralo deževje, njihov čar je zbledel v jutranji megli. V 
sivino jesenskih dni se je skoraj neopazno prikradlo predpraznično razpoloženje. Na drogo
vih in pročeljih hiš so zaplapolale zastave, v trgovinah so se krepko podaljšale vrste čaka
jočih na kruh, meso, pijače_

Vsakdanji vrvež po ulicah in cestah se bo počasi polegel, utihnil bo ropot strojev, za
mrl bo otroški živžav v šolah in vrtcih.

Ko se bo med hiše zavlekel večer, se bo mesto zlagoma umirilo, izza marsikaterih vrat 
bo prijetno zadišalo_

Ljudje si bodo v teh prazničnih dneh lahko za kratek čas oddahnili od vsakdanjih tegob.
Pa si bodo res lahko? Je to danes sploh še mogoče?
Ob lanskoletnem rojstnem dnevu naše domovine je bilo izrečenih veliko lepih misli, 

svečanih obljub in trdnih sklepov za boljši jutri. Čeprav smo imeli čudovit namen uresničiti 
jih, se je kaj kmalu pokazalo, da težavam nismo kos. Zastrašujoče podražitve letos v za
četku leta niso napovedale nič dobrega. Prava eksplozija cen je porušila prizadevanja za 
obrzdanje inflacije.

Zvezni izvršni svet (ZIS) je skušal vse omiliti s svežim "paketom" ukrepov. Branko Miko
lič, predsednik ZIS, ga je pospremil na pot z odločnimi besedami: "Skrajni čas je, da se 
brez odlaganja srečamo z resnico o našem gospodarskem položaju in da vprašanja in nes
končne razprave zamenjamo s konkretnimi ukrepi in dejanji. Naših problemov ne bo reševal 
nihče drug, nihče nas ne more odrešiti obveznosti, odgovornosti in grehov."

Čeprav smo se že skoraj navadili na takšne in drugačne (v glavnem nekoristne) "pake
te", je marsikdo še verjel in upal, da bo imel najnovejši sveženj ukrepov pozitiven učinek. 
Toda nov val spomladanskih podražitev nas je postavil pred dejstvo, da nezadržne rasti in
flacije tudi s "paketi" ne bo moč zajeziti.

Gospodarski položaj se je slabšal iz dneva v dan, za nameček pa so nam življenje gre
nile presenetljive novice, ki so občasno preplavljale dnevno časopisje.

Najprej sta bili vroči temi pogovorov, obravnav in sej 57. številka Nove revije in osnu
tek plakata za dan mladosti. Kmalu za tem sta nas pošteno pogrela scenarij skupne pros
lave 25. maja in že kar grozljivi podatki o onesnaženosti okolja, v katerem živimo. V po
letni vročini je bila jugoslovanska javnost pretresena zaradi afere Agrokomerc in nismo si 
še popolnoma opomogli, ko smo zgroženi poslušali novico o poboju v paračinski vojašnici, o 
kriznih razmerah na Kosovu_

Ko razmišljam o dogodkih, ki so se zvrstili od lanskega 29. novembra, se mi zdi, kot 
da bi držal rek: kadar ima hudič mlade, jih ima veliko. Med tem bežnim preletom doga
janj sem namreč navrgla zgolj nepravilnosti, neuspehe, slabosti, hude težave, pred katerimi 
smo se znašli in katere smo morali konfrontirati in se z njimi spopasti v preteklih mesecih. 
Pri tem se nisem spraševala, zakaj je tako in kdo so krivci za težave, v katere smo tako

Naprej na drugi strani!

★--------------------- —------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ ★

Vsem delavcem v našem kombinatu in upokojencem, ki so delali 
v organizacijah, združenih v naš kombinat,

iskreno čestitamo za dan republike 29. november!
Samoupravni organi in družbenopolitične organizacije REK Franc Leskošek-Luka, Titovo Velenje 

★ ---- —------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------*
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globoko zabredli; in tudi tega ne, na kak
šen način se bomo skopali iz krize.

Morda nam bodo pomagale spremembe 
in dopolnitve ustave, morda prenova zveze 
komunistov, morda naj novejši protiinflacijs
ki program?

Veliko preveč je vprašanj, na katera 
nam nihče ne more in ne zna odgovoriti.

A če bomo le s strani in z občutkom 
nemoči opazovali družbene in politične kon
flikte, gospodarske afere, interesne spopade 
in razne druge nepravilnosti, ki smo jim 
priča v vsakodnevnem življenju, bomo pos
tajali z vsakim dnem samo še bolj zagre
njeni, nejevoljni in nezadovoljni.

Razumljivo je, da smo ogorčeni in da 
jezno negodujemo zaradi nezavidljivega gos
podarskega, političnega in socialnega polo
žaja, v katerem tiči danes Jugoslavija in z 
njo vred velika večina njenega prebivalstva. 
Nedopustno in neodgovorno pa bi bilo, če 
bi se nas lotili malodušje, obup in strah 
pred bodočnostjo.

Nemara je naša sedanjost v tem tre-

TEŽKO' JE 
BITI KOMUNIST!

Vsi komunisti se dobro zavedamo, da naš 
ugled upada.

Veča se nezaupanje ljudi v našo organizaci
jo, ki bi morala biti za vzor vsem drugim druž
benopolitičnim organizacijam.

Večina članov zveze komunistov se sicer za
veda, kakšna je njihova družbena naloga, a kaj 
to pomaga, ko pa peščica drugih potiska ugled 
večine vedno globlje v blato in uničuje vse, kar 
so generacije pred nami dosegle. Zaradi peščice 
teh drugih komunistov se komunisti v osnovnih 
organizacijah lahko raztrgamo pri delu, pa ne 
bo nič bolje. Problematično je predvsem to, da 
tej peščici pripadajo tudi nekateri naši do se
daj najuglednejši člani zveze komunistov. Opazne 
so njihove napake pri vsakdanjem delu. Pa ne le 
to: te napake hudo slabo vplivajo na vso družbo. 
Mislim, da je nepotrebno te člane zveze komu
nistov imenovati, kajti o njih in njihovi neodgo
vornosti je že nič koliko javne razprave. V njej 
se slišijo tudi pripombe, da se glas "baze" ne 
sliši dovolj daleč.

Ko govorim o "bazi", imam v mislih osnovne 
organizacije zveze komunistov. Zanje velja, da 
ne delajo dovolj, ker pač forumi, organi zveze 
komunistov - občinski, republiški in zvezni - 
nimajo posluha za njihove sklepe.

Seveda bo vsak zagovarjal svoje stališče,* od
visno od tega, kam spada.

Najtežje v vsakodnevnem delovanju komunista 
v "bazi" je to, da ga sodelavci, ki niso člani 
zveze komunistov, ne razumejo. Ne opazujejo 
njegovega dela, njegovih prizadevanj, temveč so 
pozorni le na komuniste na odgovornejših in 
najodgovornejših položajih v delovnih, družbenih 
in političnih skupnostih. In ko ti komunisti na
redijo - na žalost - napako, nas obsojajo vse 
komuniste kar povprek. Nočejo razumeti, da mi 
o okoliščinah, v katerih je bila storjena napaka, 
nismo vedeli nič več kot vsi drugi ljudje.

Enkrat za vselej se bomo morali prav vsi 
otresti naše stare bolezni - posploševanja.

Zaradi tega, ker so vse oči uprte na ljudi 
na vrhu, bodo torej ravno komunisti, ki so na 
vrhu, morali storiti kaj več kot pa le govoriti 
in obljubljati že skoraj nemogoče stvari.

Res pa je tudi to, da moramo prav vsi v 
skladu s svojimi zmožnostmi prispevati, da bomo 
prebrodili ekonomsko krizo, saj bomo potem tu
di politično veliko lažje odpravljali.

Prav bi bilo, da se resnično vsi zavemo, da 
se na lovorikah iz preteklosti ne sme in ne da 
živeti. Vse svoje delo je vsak dan treba posve
titi izboljšanju razmer, ne pa se ozirati nazaj, 
ker to ne prinaša nič dobrega.

Le v napredku in s tem v prihodnosti je na
ša rešitev.

Bojan KONTIČ,
RLV-Jamska mehanizacija

nutku res še najbolj podobna gosti jesenski 
megli, v kateri pred sabo ne vidimo niti za 
ped. Toda pot iz nje bomo morali najti - 
to moramo storiti za naše otroke, to je 
naša obveza do vseh, ki so postavili te
melje, iz katerih je zrasla socialistična sa
moupravna Jugoslavija.

"Nobenega dvoma ni," pravi Janez Sta
nič v svoji knjigi Bele lise socializma, "da 
je socializem zgodovinski proces, ki že 
precej obvladuje sodobnost in ki bo v celo
ti obvladoval prihodnost. Z njim je danes 
povezana usoda stotin milijonov ljudi, jutri 
qa bodo živele milijarde. In prav zato je iz
redno pomembno, kakšen je ta socializem, 
po kakšnih poteh in stranskih poteh napre
duje, v čem in kakšni so njegovi vsakdanji 
uspehi in porazi. Boj za zmago socializma 
je in mora biti hkrati tudi boj proti vse
mu, kar je v socializmu slabega, preživele
ga, neučinkovitega, včasih tudi nehumane
ga."

T at j ana H udom al j

Ob 35-letnici ESO

Prispevek direktorja ESO Vilija Jelena

Obstajajo podatki, ki pričajo, da je 
bila elektrostrojna dejavnost v velenj
skem rudniku močno razvita že pred dru
go svetovno vojno. Vendar pa smo za 
pravi začetek ESO izbrali leto 1952, 
ker je bil takrat v starih Prelogah za 
našo dejavnost zgrajen prvi objekt.

Z leti se je elektrostrojna dejav
nost pri RLV vsebinsko in organizacij
sko razvijala in razvila v delovno or
ganizacijo Elektrostrojna oprema.

Iz vajenskih delavnic v okviru elek
trostro jne dejavnosti RLV se je začel 
razvijati tudi velenjski EKO - Elektro- 
kovinarska oprema; pa tudi del velenjske
ga Vekosa, ki se ukvarja s toplovodnim 
ogrevanjem, se je začel razvijati v ok
viru elektrostrojne dejavnosti RLV.

Ob nastanku leta 1952 je ESO zapos
loval 116 delavcev, konec šestdesetih 
let nekaj manj kot 300 delavcev, pred 
desetimi leti je bilo v ESO zaposlenih 
okrog 400 delavcev, sedaj pa imamo 
skupno že 810 zaposlenih delavcev.

Leta 1974 smo se s področja jaška 
Preloge preselili v nove delovne pros
tore na Preloški cesti v Novih Prelogah

in ob preselitvi imeli v lasti 5,5 
hektara zemljišča, na njem pa 5 000 
kvadratnih metrov pokritih delovnih 
prostorov in 15 000 kvadratnih metrov 
nepokritih delovnih prostorov. -

Sedaj naši pokriti delovni prostori 
merijo že 15 000 kvadratnih metrov, 
vendar naše zemljišče je za 1,5 hektara 
manjše, ker smo ga toliko morali odsto
piti za nadomestne objekte RLV.

Leta 1974 smo k nam priključili Kle
parstvo v Šoštanju in lani še likvidi
rano delovno organizacijo REK EFE. De
lovne prostore bivše delovne organiza
cije EFE smo tudi že preuredili in v 
njih letos od avgusta naprej nemoteno 
poteka delo cele naše temeljne organi
zacije Krovsko-ključavničarskih obrati.

Večino naših objektov smo zgradili s 
svojimi sredstvi in z odškodnino za na
še proizvodne objekte v starih Prelo
gah, ki smo jih morali zapustiti zaradi 
širjenja eksploatacijskega področja 
RLV.

Zdaj pogrešamo še centralno skladi
šče za reprodukcijski material in naše 
izdelke. Ta objekt naj bi zgradili še v 
tem srednjeročnem planskem obdobju.

Naš tehnološki razvoj v teh petin
tridesetih letih je bil ogromen. Iz re
montnih delavnic smo razvili tovarno, v 
kateri izdelujemo opremo za rudnike in 
industrijo. V program naše dejavnosti 
vključujemo tudi urejevanje vodenja in
dustrijskih procesov z računalniško 
podporo. S to našo dejavnostjo smo se 
že precej afirmirali.

Moramo pa priznati, da takšnega raz
voja ne bi dosegli brez dobrega sodelo
vanja z RLV, sploh z vodilnimi strokov
njaki v njem, saj z njimi smo združeva
li znanje in pri njih bili deležni za
upanja, da bomo zmogli izvesti tudi 
takšne naloge, kakršnih še niti v raz
vitem svetu popolnoma ne obvladajo.

Našo 35-letnico proslavljamo pred
vsem z delom, v bitki za čim boljše de
lovne in poslovne rezultate. Prizadeva
mo si tudi, da bi izboljšali naše de
lovne razmere, vključno z varnostjo pri 
delu - tudi z izgradnjo nove lakirnice, 
plinske postaje, izboljšanjem interne 
prometne ureditve. Smo pa tudi na za
četku velike akcije za reorganizacijo 
naše delovne organizacije; na zborih 
delavcev in nekaj javnih razpravah smo 
se že pogovarjali o tem, da naj bi ESO

RUDAR - INFORMATOR, glasilo kolektiva sestavljene organizacije REK Franc Leskošek-L uka, Titovo Velenje

Za izdajanje glasila skrbi uredniški odbor. Odbor sestavljata:

a) delegacija samoupravnih organov in družbenopolitičnih organizacij: Peter Rezman (RLV - J. mehanizacija) - namestnik Ivan 
Krejan (RLV - J. mehanizacija), Jože Kotnik (RLV - J. Pesje) - namestnik Poide Rober (RLV - J. Skale), TE Šoštanj - 
Zinka Moškon (namestnik Stane Lipnik), ESO - Alojz Iršič (namestnica Nada Fedran), SIPAK - Tatjana Knez (namestnik 
Roman Rebernik), APS - Franc Krajnc (namestnik Rudi Janič), Tiskarna - Marija Boruta, Družbeni standard - Jože Mir
tič (namestnica Dragica Pohar), Zavarovanje - Franc Spegel (namestnik Anton Krajnc), DSSS SOZD REK - Peter Kle
ni enšek (namestnica Tanja Gol j ar);

b) delegacija delavcev in njihovih stalnih sodelavcev pri glasilu: Konstantin Kuzmin (KPO SOZD REK - odgovorni urednik), 
Rafael Batič (DSSS SOZD REK - glavni in tehnični urednik), Diana Janežič (DSSS SOZD REK - novinarka reporterka) - 
nadomeščanje: Tatjana Hudomalj, Draga Lipuš (DSSS SOZD REK - novinarka lektorica), Vesna šmergut (DSSS SOZD REK 
- tajnica in stavka glasila) - nadomeščanje: Eva Biškop, Irena Seme-Tirnanič (referentka za informiranje v TE Šoštanj) 
ter predstavnik OK SZDL Velenje Ljubiša Savovič.

Predsednik uredniškega odbora: Jože Kotnik e Naslov uredništva: Titovo Velenje - Rudarska 6 (II. nadstropje, soba 23 - tele
fon 855 231, interno 260)

Tiska DO Tiskarna REK Franc Leskošek-Luka, Titovo Velenje (Titovo Velenje - Strbenkova 6, telefon 855 521, Interno 301) 
• Glasilo prejemajo vsi člani kolektiva brezplačno • Izhaja po potrebi • Naklada 6 500 Izvodov
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postal enovita delovna organizacija.

Osrednjo proslavo našega jubileja pri
pravljamo za soboto, 5. decembra, v Rde
či dvorani. Nanjo bomo povabili pred
stavnike REK, predstavnike naše občine, 
naše upokojence in na njej več našim de
lavcem podelili naziv primeren delavec. 
Poleg tega bomo podelili jubilejne na
grade našim delavkam z dopolnjeno sta
rostjo 50 let in delavcem z dopolnjeno 
starostjo 55 let. Zahvalili pa se bomo 
tudi vsem, ki dolga leta delajo in živi
jo z našim delovnim kolektivom.

Zapisala
Draga Lipuš

AKTUALNA MISEL

slovenskega teologa in politika dr. Janeza 
Evangelista Kreka (rojenega leta 1865 in 
umrlega 8. oktobra 1917; torej je letos 
minilo 70 let od njegove smrti):

"Vi vsi, ki ste seme izkrvavelega 
naroda, mislite le eno, kako boste 
združeni vse svoje moči, vse svoje 
zmožnosti, vso svojo ljubezen in svoje 
srce posvečali naši jugoslovanski drža
vi, za njen procvit, kulturo in blagos
tanje!"

Miroslav Žolnir

Poslovanje našega 
kombinata letos 
do oktobra

Uvodna pripomba

V tem sestavku bo govora predvsem o 
poslovanju celega kombinata, saj o pos
lovanju posameznih OZD v njem je tekla 
beseda v okviru obravnav periodičnih 
obračunov poslovanja na zborih delavcev 
oziroma v samoupravnih delovnih skupi
nah. Primerjave rezultatov poslovanja 
pa so narejene glede na planske postav
ke za celo leto, ne pa tudi glede na 
rezultate poslovanja v enakem obdobju 
preteklega leta, kajti take primerjave 
bi zaradi izredno velike inflacije le 
zamegljevale pogled na poslovanje.

Celotni prihodek

Znašal je 111,7 milijarde din ali 59 
% planiranega za celo leto (v RLV le 53 
%, TEŠ komaj 50 %, Tiskarni 70 %, druge 
delovne organizacije v kombinatu pa so 
presegle 75 %), kar je treba pripisati 
ponovnemu omejevanju prodajnih cen 
električne energije in premoga po zvez
nih organih, nekoliko pa tudi manjši 
proizvodnji od načrtovane (v RLV za 3 
%, v TEŠ za 12 %). Vzroke tega pri 
proizvodnji premoga je že izčrpno po
jasnil Avgust Terglav v zadnji številki 
Informatorja. Pri proizvodnji električ
ne energije pa sta na dosežek omejeval
no vplivala predvsem podaljšan remont

enega bloka zaradi temeljitega popravila 
turbine in glede na predvidevanja ugod
nejše podnebne razmere za obratovanje 
hidroelektrarn, ki imajo zaradi manjših 
proizvodnih stroškov kot druge elektrar
ne prednost pri proizvodnji.

Porabljena sredstva

Dosegla so 79,3 milijarde din ali 82 
% planiranih za celo leto.

K povečanim stroškom je precej pri
spevala revalorizacija surovin, materia
la, amortizacije po veljavnih določilih 
novega obračunskega sistema (v RLV, na 
primer, je zaradi tega bilo za okoli 6,1 
milijarde din več stroškov) kakor tudi 
velik porast cen.

V porabljena sredstva je bilo vklju
čeno tudi 13,3 milijarde din amortizaci
je, predvidene za obnovo osnovnih sred
stev.

Razpolaganje s sredstvi amortizacije 
ni izključno v pristojnosti naših delov
nih organizacij, saj se približno ena 
tretjina teh sredstev, to je večji del 
amortizacije TEŠ, po dogovoru združuje 
za potrebe sistema EGP (elektrogospodar
stva in premogovništva Slovenije).

Dohodek

Znašal je 33,7 milijarde din ali le 36 % 
planiranega za celo leto in je globalno 
zadoščal le za osebne dohodke in skupno 
porabo - v znesku 33»3 milijarde din.

Rast osebnih dohodkov med letom je 
bila v skladu z intervencijskim zakonom 
in družbenim dogovorom.

Obveznosti iz dohodka

Znašale so 19,9 milijarde din ali 57
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'% načrtovanih za celo leto. Vendar ker 
TOZD energetike v RLV niso ustvarile 
dovolj dohodka za kritje vseh obveznos
ti, so jim stornirali obveznosti v zne
sku 2,6 milijarde din in s tem so si 
zmanjšale izgubo.

Za stanovanjsko izgradnjo je bilo 
razporejeno 0,6 milijarde din ali 15 % 
planske postavke in za sklade 1,4 mili
jarde din ali 18 % planske postavke.

V energetskem delu kombinata so 
sklade oblikovale le temeljne organiza
cije stranskih dejavnosti in še te le 
v najnujnejših zneskih.

Energetske temeljne organizacije RLV 
in TEŠ so poslovanje do oktobra končale 
s skupno izgubo 22,8 milijarde din, po 
letnem načrtu pa bi jim moralo ostati 
za sklade okoli 6,9 milijarde din.

Takšen neugoden globalni finančni 
rezultat za energetske OZD in s tem cel 
kombinat je tudi odsev gibanj v celem 
slovenskem elektrogospodarstvu in pre
mogovništvu, ki je pretežno odvisno od 
zveznih predpisov in rešitev in je ime
lo letos do oktobra 71,2 milijarde din 
izgube . če upoštevamo še nekrito izgubo 
iz preteklega leta, neplačane obveznos
ti in prazne nujne sklade za normalno 
poslovanje, pa je izguba še znatno več
ja.

Prikazan finančni rezultat je pov
zročal precej likvidnostnih težav in 
tudi dodatnega dela in skrbi pri prido
bivanju drugih možnih virov sredstev za 
plačevanje vseh vrst stroškov - torej 
tudi nujno najemanje vse dražjih krat
koročnih kreditov. Samo v zadnjih šti
rih mesecih se je na primer znesek 
kratkoročnih kreditov RLV in TEŠ pove
čal za 19 »7 milijarde din, obresti pa 
so dosegle že 12 milijard din ali polo
vico doseženega dohodka. Ob tem pa se 
je samo v "RLV obseg meničnega poslova
nja v primerjavi z enakim obdobjem lani 
povečal za štirikrat.

Podrobneje je o tej aktualni proble-

Obvestilo Ljubljanske banke 
- temeljne banke Velenje

NOV SISTEM
OBVEŠČANJA IMETNIKOV 
TEKOČIH RAČUNOV

število tekočih računov in obseg poslovanja 
prek njih se v Ljubljanski banki naglo povečujeta 
Imetniki tekočih računov uporabljajo vedno več 
čekov za plačevanje nabavljenega blaga in op
ravljenih storitev. Hkrati se banki povečuje tudi 
število trajnih pooblastil za plačevanje mesečnih 
obveznosti.

Zaradi vsega tega je sedanji format izpiska 
sprememb stanja tekočega računa postal pre
majhen in je terjal uvedbo povečanega formata.

Na izpisku povečanega formata bo izpisanih 
do 20 sprememb. Poleg tega pa bodo izpisana 
tudi vsa sporočila o dovoljeni prekoračitvi sta
nja tekočega računa.

Novi izpisek bo banka imetnikom tekočega 
računa izdelala vsakega 8. in 28. v mesecu, pr
vega pa boste prejeli že 28. v tem mesecu, no
vembru 1987.

Vsem, ki ste želeli, da vam banka izdela 
obvestilo le enkrat na mesec, pa sporočamo, da 
se datum obveščanja ne bo spremenil. Tudi novi 
izpisek boste prejemali enako kot do sedaj - 
28. v mesecu.

Prosimo vas, da z razumevanjem sprejmete 
te spremembe.

matiki govora v članku Dragice Kotnik v 
predzadnji številki glasila ELGO!

Čeprav so v APS v celoti presegli 
vse glavne postavke finančnega plana za 
leto 1987, v ESO in Sipaku jih pretežno 
dosegli, v Tiskarni pa ne - vendar iz
gube niso imeli, razmere nikjer v kom
binatu niso rožnate... Poglejmo samo, 
kako se v ESO iz leta v leto zmanjšuje
jo sredstva za obnovo in razvoj!... V 
tej OZD REK so letos sicer formirali 
553 milijonov din amortizacije in 657 
milijonov din ostanka čistega dohodka 
za sklade ali za oboje skupaj 1 210 mi
lijonov din, kar je nominalno za 20 % 
več kot v enakem obdobju lani.

Kakšna pa je bila v tej OZD nadalj
nja delitev ostanka čistega dohodka za 
sklade na osnovi veljavnih predpisov?

Za rezervni sklad - 174 milijonov 
din, za posojilo skladu federacije za 
razvoj nerazvitih delov Jugoslavije 
97,5 milijonov din, za SIS materialne 
proizvodnje SR Slovenije (energetika, 
promet) — 124 milijonov din, za druge 
potrebe - 39 milijonov din, za družbene 
dejavnosti - 14 milijonov din, za sta
novanjsko izgradnjo - 130 milijonov din, 
za sklad skupne porabe - 66 milijonov 
din in za njihov lastni poslovni sklad 
- le borih 13,7 milijona din (lani še 
449 milijonov din); letošnji znesek 
za ta namen je tako bil trikrat manjši, 
kot so znašali stroški za pisarniški 
material, in malo večji od znes
ka nekoliko nadpovprečnega letnega bru
to osebnega dohodka v ESO.

Ocena celoletnega poslovanja

Prizadevanja poslovodnih odborov 
vseh treh SOZD slovenskega elektrogos
podarstva in premogovništva so bila v 
zadnjih tednih usmerjena v zasnavljanje 
možnih ukrepov za izboljšanje poslovnih 
rezultatov delovnih organizacij elek
trogospodarstva in premogovništva za 
leto 1987.

Letos zaradi slabega finančnega polo
žaja dela našega gospodarstva za glavni 
dejavnosti EGP ni možno pričakovati re
publiškega zakona za pokritje izgub.

Ob oceni, da bodo ob letošnji in
flaciji stroški v obeh glavnih dejav
nostih EGP za okoli 145 milijard din 
večji od prihodkov, je namen zasnovanih 
ukrepov: poskušati ta deficit odpraviti 
ali vsaj, kolikor se da, zmanjšati. Pred
log ukrepov za to je že obravnaval in 
sprejel delavski svet Elektrogospodar
stva Slovenije na seji 29. oktobra, 
9- novembra tudi delavski svet našega 
kombinata, 6. novembra pa ga je podprl 
koordinacijski odbor osnovnih organiza
cij ZS našega kombinata.

Predlagane ukrepe lahko razvrstimo v 
štiri skupine: na ukrepe za pokritje 
izgube iz leta 1986 iz združenih sred
stev pri interesni skupnosti EGP, ukre
pe za zmanjšanje stroškov in izgube v 
letu 1987 (vsaj 1 % prihranka pri spre
menljivih stroških, zmanjšanje amorti
zacije in nadomestitev zmanjšanja s 
sredstvi, ki se zbirajo za investicije 
pri interesni skupnosti EGP, kritje 
stroškov rudarskih raziskav s sredstvi 
te skupnosti), ukrepe za povečanje skup
nega prihodka (povečanje cen električne 
energije in komercialnega premoga) in 
še na druge ukrepe (po možnosti kompen
zacija - nadomeščanje izpadlega skupne
ga prihodka, spremembe cenovnega siste
ma in delitve skupnega prihodka).

Z zadnjim povečanjem cen električne 
energije (za 69 %) in premoga (za 62 %) 
po ZIS, z veljavnostjo od sredine no
vembra naprej, bo pridobljenih 42 mili
jard din, z zmanjšanjem stroškov okoli 
11 milijard din, s spremembo amortiza
cije okoli 40 milijard din, del sred
stev, ki še manjkajo, bo pokrit iz 
sredstev za investicije pri interesni 
skupnosti EGP; o pokritju preostalih 
sredstev, ki še manjkajo - po oceni 17 
do 27 milijard din - kot tudi o celotni 
finančni konstrukciji pokrivanja izgu
be pa je na seji 19- novembra odločala 
skupščina interesne skupnosti EGP. (Iz 
tiska in ustnih informacij predstavni
kov našega kombinata smo lahko zvedeli, 
da so se delegati uporabnikov in proiz
vajalcev električne energije na tej se
ji dogovorili za skupno poravnavo izgube.)

Miroslav ŽOLNIR,
DSSS REK - služba za plan in analize

Ivo Andrič v Znamenju ob poti

Ko nekdo pripoveduje o našem dobrem 
prijatelju, ki je umrl pred tremi leti, 
se pritožuje:

"Kako hitro pozabljamo tiste, ki 
umrje jo, in še celo tedaj, če so nam 
bili za življenja tako blizu in dragi!"

"Vsi smo že v življenju pozabljeni, 
vendar se to jasno pokaže šele potem, ko 
umrjemo," je rekel M.

Zadnja stran je namenjena negotovos
ti. Srečni nevednosti, s katero ležeš 
pod tovor teme in vstaneš na klic sonč
ne luči. Negotovost je imetje tistih, 
ki nimajo nič, in veliko upanje tistih, 
ki niso navajeni na dobro v življenju. 
Negotovost je za razumne in ponosne 
ljudi tisto, kar je vedeževanje za tep
ce, slabiče in sebičneže: napoveduje 
d°bro in zlo, zadene redko, zato pa do
pušča vse, tudi najbolj nasprotujoče si 
možnosti.

Kaj bi ne bili zvrhani spoštovanja 
nasproti negotovosti, ki se pogrinja 
pred nami, če mogoče krije v sebi našo 
rešitev in izhod.

V spomin

V soboto, 14. novembra, 
smo se na pokopališču v 
Podkraju poslovili od Her- 
mana Pergovnika, kvalifi- 
ciranega kopača, zaposle
nega v temeljni organiza
ciji RLV Jamski transport. 
Rodil se je 8. junija 1943 
v Topolšici, kjer je tudi 
odraščal in obiskoval os
novno šolo.

V RLV se je zaposlil že leta 1961 in delal v 
njem do leta 1963, ko je odšel v JLA.
Po vrnitvi od vojakov se je ponovno zaposlil 
v RLV, a ne za dolgo, saj se je za nekaj let 
prestavil v Gorenje. Od leta 1971 naprej pa 
je vseskozi delal zopet v RLV, in to pri 
jamskem transportu.
Bil^je prizadeven in sposoben rudar. Zato pa 
je še toliko bolj nerazumljivo, zakaj se je 
odločil za tako tragično slovo od življenja. 
Na njegovi zadnji poti v Podkraju so ga pos
premili številni krajani Šoštanja in stanov
ski tovariši.

Ohranili ga bomo v trajnem spominu!

Branko LEDINEK
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Mihael ŠPEGEL, 
kvalificirani kopač

Dela v jami Skale.

Globoko v temi 
je naš kruh zakopan, 
toplota in moč, 
da se stroji vrte...
Zato smo ponosni 
na žulje, na srage 
potu, ki iz trudnih 
teles nam polže...

Globoko v temi, 
le ob soju svetilk 
so premogove 
trde, črne plasti...
Pod svedri in krampi 
popuščajo skladi - 
Jih čutiš?
V njih ogenj žari...

A. Malavašič

Rudarja, črnega od premogovega pra
hu, z brlečo lučko na čeladi, gleda 
marsikdo, ki ni živel in rasel v svo
jevrstnem okolju rudarske družine, z 
drugačnimi očmi kot na primer zidarja 
na gradbišču ali delavko za tekočim 
trakom.

Razmere, v katerih dela rudar, so za 
"navadnega" človeka zavite v tenčico 
skrivnosti. V večni temi globoko pod 
zemljo dela rudar dan za dnemfobdan z 
nevarnostmi, ki mu včasih strežejo po 
življenju.

Visoko nad njim pa se bohoti sončna 
in zelena dolina... Kaj pa rudar? Ali 
tudi on na takšen (skoraj že razčustvo- 
van) način razmišlja o sebi in svojem 
delu? Ga je strah, ko gre v jamo?

Mihael Spegel, ki ga sodelavci, znanci, 
prijatelji kličejo kar Miha, se mi je le 
prizanesljivo nasmehnil, ko sem mu med 
pogovorom za naše glasilo postavila nekaj 
takšnih vprašanj.

"Zame je delo v rudniku le delo kot 
vsako drugo. Nikoli ne razmišljam o 
tem, da bi se mi v jami lahko kaj hude
ga zgodilo. Sploh pa - danes so pogoji 
za delo v jami neprimerno lažji, kot so 
bili takrat, ko sem prišel med 'kna- 
pe’," je povedal in se z mislimi vrnil 
v čas, ko si je začel v RLV služiti 
svoj vsakdanji kruh.

"Prvič sem šel v jamo 1. julija pred 
triindvajsetimi leti, z jutranjo delov
no izmeno, na eno od klasičnih čel v 
Škalah," je začel obujati spomine na 
svoj prvi delovni dan v rudniku.

"Do takrat je bilo za mano že dve 
leti dela pri Gozdnem gospodarstvu v 
Vitanju. Odslužil sem že tudi vojašči
no. Stanoval pa sem pri bratu v Vele
nju, ker sem doma s Strmca nad Dobrno."

Ko sem ga povprašala, ali je žena 
tudi s tistega konca, se je v pogovor 
vključila ona - ime ji je Anica - sama.

"Jaz sem doma iz Pake pri Velenju," 
je povedala. "Z Mihom pa sva se spozna
la na poroki njegovega brata, ki je za 
ženo vzel mojo sestrično."

Potem je pridala še, da takrat, ko 
sta onadva začela s skupnim življenjem, 
še ni bilo tako težko dobiti stanovan
ja. Nanj sta čakala le dobro leto; do
kler pa ga nista dobila, pa sta stano
vala pri njenih starših.

Potlej je pogovor stekel o njunih 
dveh otrocih, in Anica je iz kuhinje, 
kjer smo se pogovarjali, odšla v sobo. 
Vrnila se je s slikami sina in hčerke 
in mi jih z mešanico sramežljivosti in 
materinskega ponosa začela razkazovati. 
Miha je zaradi tega sicer godrnjal, a 
se je tudi on malo razgovoril o njih. 
Ob tem pa popolnoma ni mogel skriti, da 
je tudi on ponosen na sina, ki je zdaj 
vojak, in na hčerko, ki je že "pri kru
hu". Bolj mimogrede je tudi povedal, da 
je starostna razlika med otrokoma maj
hna. Le leto in dva dni, da sta nara
zen, je dejal, Anica pa ga je dopolni
la:

"Hudo je bilo takrat, ko sta bila 
otroka majhna; še prati sem morala vse 
na roke."

Težko pa je bilo v tistih nekaj le
tih sploh za vse delavce v našem rudni
ku. Saj po dvajsetletnem obdobju stalne 
rasti proizvodnje premoga v njem se je 
leta 1966 nepričakovano začel hudo 
slabšati njegov družbenogospodarski po
ložaj. Kar naenkrat premog ni bil več 
najbolj iskan in cenjen vir energije, 
zanimanje zanj je začelo naglo upadati. 
Vse premogovništvo se je znašlo v hudi 
stiski in nikogar ni bilo, ki bi mu bil 
pripravljen pomagati.

Mihael, ki je bil tudi takrat rudar 
v jami Skale, se takole spominja teh 
let:

"Huda kriza je bila tisti čas ’na 
šahtu’. 29. aprila 1967 so obstala tudi 
proizvodna dela v jami Skale. Premog ni 
šel več v prodajo, zato je bilo treba 
zmanjšati število zaposlenih delavcev v 
rudniku. Ljudje, ki so imeli doma zem
ljo, so se vrnili na kmetije. Delavce, 
ki so do takrat v rudniku delali le le
to ali dve, so premestili v druge de
lovne organizacije; nekaj jih je odšlo 
celo v pristanišče Koper. A kolikor jaz 
vem, brez ’šilita’ tudi takrat ni ostal 
nihče.

Leta 1969, ko smo se skopali iz kri

ze, pa so se vsi med krizo pri RLV odpušče
ni delavci, ki so se želeli ponovno za
posliti v RLV, lahko vrnili.

Med pogovorom sen\ izvedela tudi, da 
so se delovne razmere v jamah RLV v 
zadnjih letih zelo izboljšale. Mihael 
to dobro ve, saj dela že toliko let na 
odkopih našega rudnika.

"Skoraj trinajst let sem delal na 
klasičnem čelu, leta 1977 pa je tudi 
naša delovna skupina začela odkopavati 
mehanizirano - s pomočjo hidravličnega 
podporja DOWTY. In kako popularni smo 
bili v jami Skale zaradi tega, saj smo 
bili prvi, ki smo v tej jami RLV začeli 
odkopavati mehanizirano* Danes pa to ni 
nič posebnega, saj so tudi v jami Škale 
v veliki večini mehanizirani vsi odko
pi in zato je tudi v tem predelu RLV 
delo na odkopih neprimerno lažje, kot 
je bilo prej.

Skoraj ne verjamem, da bi imeli v 
naših jamah zaposlenih toliko mladih 
delavcev, če bi morali delati v takšnih 
razmerah in tako, kot smo včasih.

Letos je delala naša skupina tri me
sece na klasičnem čelu in mladi delavci 
med nami so precej 'jamrali’, ko so mo
rali 'gonit kroco’," je z nasmeškom na 
obrazu povedal Mihael.

Čeprav je Mihael sicer zgovoren člo
vek, o sebi ne mara govoriti, in če sem 
si želela potešiti poklicno radoved
nost, sem morala zato odgovore na vpa- 
šanja, ki so se ga tikala osebno, skoraj 
"izvleči" iz njega.

Ko sem na primer hotela izvedeti, 
kakšno razpoloženje vlada v njihovi de
lovni skupini, mi je rekel le tole:

"Če se med seboj ne bi razumeli, tu
di delati ne bi mogli skupaj."

Na vprašanje, ali je zadovoljen s 
svojim osebnim dohodkom, pa sprva sploh 
ni maral odgovoriti. Šele ko sem vztraj
no "vrtala" vanj, je z zelo skopimi be
sedami dejal:

"Vsi, ki delamo direktno v proizvod
nji, bi bili za svoje delo lahko bolje 
plačani. 0 tem smo že velikokrat govo
rili, a se ne da urediti drugače, kot 
je urejeno sedaj."

Preden sem se poslovila od Špeglo- 
vih, mi je uspelo izvedeti še, da so 
bili letos vsi štirje po šestih letih 
spet skupaj na letovanju ob morju in da 
so se imeli lepo.

Če jih bom še kdaj obiskala, jih naj
brž ne bom več našla v njihovem prijet
nem blokovnem stanovanju na Jenkovi ces
ti v Titovem Velenju. Mihael si namreč 
želi svoj (zasluženi) pokoj uživati v 
hiši, ki jo sedaj z Anico še gradita 
in z delom pri njej oba, posebno pa Mi
hael, izrabita tudi ves svoj prosti čas.

Tatjana Hudomalj

Vida KOSTA JNŠEK, 
blagajničarka v REK 
Družbeni standard

Trinajst let je minilo, odkar se je 
Vida Kostajnšek zaposlila v delovni 
skupnosti našega kombinata Družbeni stan
dard, v začetku septembra letos pa tudi 
dvajset let, odkar se je sploh prvič za
poslila, in sicer kot prodajalka v eni 
od velenjskih trgovin.

Nič posebnega ni, če ima kdo za se-
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Vida KOSTAJNŠEK

boj dvajset let dela, že bolj neobičajno 
pa je, če je z vsem, kar je bilo in kar 
je z njim v zvezi, zadovoljen. In to Vi
da je! Rada ima svoje delo, dobro se 
počuti med sodelavci, srečna je v krogu 
svoje družine.

"Saj ne, da bi bilo vedno vse najlep
še in najboljše. Včasih se moram pač 
prilagoditi, malo potrpeti," se je na
smejala in pridala, da človek ne sme bi
ti preveč zahteven; sploh v sedanjem ča
su ne, ko je vse zelo drago, ko položni
ce sledijo druga drugi v nedogled.

Mogoče je Vida tako zelo redko slabe 
volje tudi zato, ker ima vedno polne ro
ke denarja. Kot že rečeno, je blagajni
čarka in zato se pri njej stekajo dnevni 
izkupički vseh obratov Družbenega stan
darda - od Vile Široko, restavracije Je
zero, Delavskega kluba do vseh delov 
okrepčevalnic OZD našega kombinata. Vida 
potem pregleda obračune, prešteje denar 
in ga odda na banko, vmes pa prodaja še 
bloke za kosila, večerje, malice v obra
tih Družbenega standarda. Mimogrede je 
omenila, da stane pri njih kosilo 1 700 
dinarjev in večerja 1 500 dinarjev, kar 
- priznamo lahko - ni veliko. Abonentov 
pa ima - je povedala - Družbeni standard 
okrog 450 in domala vsi zelo negodujejo, 
če se cena obrokov poveča, pa četudi sa
mo za 100 dinarjev.

"Pri svojem delu imam veliko opravka 
z ljudmi. Zavedam se, da sem tukaj zara
di vseh tistih, ki pridejo po bloke za 
hrano, prinesejo denar iz naših obratov, 
zato se potrudim, da sem z vsakim pri
jazna. Nihče ne gleda rad kislega obra
za. Nasmeh je zelo poceni, a - tako sem 
prepričana - odpre skoraj vsaka vrata. 
Sicer pa mi ni težko biti dobre volje, 
saj je moje življenje lepo.

Rodila sem se v starem Velenju. Moje 
rojstne hiše ni več. Na njenem mestu je 
semaforizirano križišče. Vendar se še 
vedno v Velenju prijetno počutim.

Leta 1968, ko sem se poročila, sva se 
z možem skoraj odselila v Koper, kajti v, 
Velenju je bilo takrat zelo težko dobiti 
zaposlitev. No, pa se je potem mož za
poslil v Gorenju, jaz v trgovini in sva 
ostala tukaj. Sedaj pa drugam res ne bi 
šla živet. Saj v Velenju živi tudi moja 
mama, s katero preživimo skupaj precej 
časa.

Tudi s svojim družinskim življenjem 
sem zadovoljna. Sina imam, ki bo kmalu 
star devetnajst let, in devetletno hčer
ko," je Vida v nekaj stavkih razgrnila 
svoje življenje, potem pa pohvalila še 
delo in poslovanje Družbenega standarda, 
njegovega vodjo, svoje sodelavce, še 
posebej pa sodelavko Marijo Roš, s ka
tero že več let delata skupaj, si poma
gata pri delu, kadar je katera od njiju 
na tesnem s časom.

"Naše gostinske enote imajo precej
šen izkupiček, sploh v primerjavi z ob
rati drugih gostinskih podjetij v Tito
vem Velenju," je še ponosno dodala.

Nadalje sva se pogovarjali še o vsem 
mogočem; vsak dan večjih življenjskih 
stroških, o Vidinem sinu in hčerki, ča
su pred dvajsetimi leti, ko je porod
niški dopust trajal samo dva meseca in 
pol, pa še o drugih stvareh - tudi o 
jutranjem vstajanju in prihajanju na 
delo. Vida se namreč lahko pohvali tudi 
s tem, da je v vseh letih svoje zapos
litve samo enkrat malo zamudila na de
lo, in še to zato, ker se je budilka 
’zaspala’

Draga Lipuš

Srečko TRPIČ

Poskus portreta povprečnega 
delavca našega kombinata

"Poskusiti ni greh," je rekla zelena 
kobila in brcnila v vod kot oglje črne 
barve.

Sanjala je svinja o koruzi nad praz
nim koritom in ob vsakem šumu zakruli
la.

Mavričast petelin je začopatil spre- 
nevedasto kuro in jo zajahal, da je od 
pričakovanja kar zamižala.

A pustimo živalske zgodbe! Poskus, 
za katerega gre, se tiče našega Srečka 
počeznega šaleškega ’trudbenika’, kakor 
bi še lahko označili povprečnega delav
ca našega kombinata, mar ne?

Tudi, ko je govor o njem, je treba 
omeniti zeleno barvo. Pa ne kot tudi 
njemu nepovšečno. Kajti zelena je nje
gova najljubša barva. Vendar ne blešča
vo zelena, ki bi vlekla že na modro. 
Skladno z njegovo povprečnostjo cika na 
mehko rumeno. Pač dovolj daleč proč od 
skrivnostne vijoličaste in ne preblizu 
grozljive skrajno rdeče, da se ne bi 
izneveril svoji počeznosti!

Njegove želje glede hrane so enako 
previdne . Ne sanja kar o nekakšni ma
ni, kakor je za lačno svinjo pleter ko
ruze. Samo da ima polno črevo in naredi 
še dolg požirek grenko-sladkastega piva 
za rig po nasitenju, pa je potešen.

Ne krop ne voda je prav tako ob iz
zivu ženine golote. "Je pa res, da 
d*nar pa r’t je treba skr’t’," pomodru- 
je, kadar jo po naključju vidi, kako se 
vsa rožnata od tople kopeli naga kobaca 
čez rob banje v kopalnici. Še potem, ko 
je že v tanki rdečkasti spalni srajci 
in hiti semtert ja po stanovanju pri
pravljat vse potrebno za čez noč in za 
zjutraj prihodnji dan, premleva v mis
lih to o denarju in (goli) riti. Včasih 
celo tako vztrajno, da mu znenada živo 
stopijo pred oči njeni polni joški, 
razkošna oblost njenih bokov in zadnji
ce in sploh cel napeti lok njenega

mesnatega telesa, ki ga je prej videl 
tam ob robu kopalne kadi in ga zdaj 
spravlja v skušnjavo. Res spravi pa ga 
- zvestega, kakor je svoji sredinski 
naravi - seveda ne. Odločitev o b’ ali 
ne b’, kadar že obvisi med njima, pre
pusti ženi.

Razumljivo je, da takšnega, kakršen 
je v tej svoji pritlehni naturi, ne mi
ka nič izjemnega tudi v višjih plasteh 
človeškega življenja in biti. Vročekrv
neže in prenapeteže, s katerimi se vsak 
dan srečuje, bodisi med delavnikom ali 
zunaj njega, zavrača z besedami: "Kaj 
se zaganjate in norite? Vsem, tudi 
’njim’, bo nazadnje trava *z riti ras
la!"

Pa ne, da bi ga zaradi tega lahko 
šteli med tihe vode; tudi pritajenost 
mu je tuja.

Skratka, drži se zlate sredine in 
zlata sredina njega.

Dvakrat zato lahko stavite brez 
strahu, da boste novce zgubili, da bo 
pogorel vsak, ki bi ga skušal pregovo
riti, da bi povedal kaj o sebi za jav
nost. Sploh pa ga ni, ki bi ga pripra
vil, da bi povedal svoje mišljenje o 
čemerkoli pred ljudmi, ki so mu bolj 
ali manj tuji.

Novinarjev, denimo, se zavoljo takš
ne svoje čudi izogiba kot vrag križa. 
Vseh - posebno pa tistih od čisto de
lavskega tiska!

Nekje je nekdo razglabljal, ali ni 
morda že od vsega začetka značajska po
teza povprečnega domorodca v celem tem 
našem prepišnem prostoru na južni stra
ni Alp ta strah pred tem, da bi raz
krival svojo osebo, čustva in misli 
bolj ali manj tujim ljudem.

Kdo bi vedel! Mogoče je v tem raz
glabljanju veliko resnice. Možno je, da 
iz te resnice izvira tudi povprečnost 
našega Srečka v vsem. Torej v bistvu iz 
nekega strahu. Strahu, da - o katerem 
odrasli otrokom pokroviteljsko pravimo: 
"Sredi je votel, okrog kraja ga pa nič 
ni!"

Uredništvo - rb

PAJKOVA MREŽA

Gori, zanj v gfiri, 
da si ujame obed, 
pajek v kotu čepi 
in prede svojo past.

Ženske so na polju, v korenju.
"Kaj bo za večerjo?!" jih vse skrbi.
"Jaz bom dala še prašičem,
jaz pojdem še na vrt, potem pa kuha."
In vse hitijo.

Slavica dela kot čistilka,
Tanja je v pisarni in Helena za trakom. 
"Kaj bo za kosilo?!" se jim mudi.
"Domov je treba priti pred otroki,

pred možmi,
pa toliko likanja, perilo bo morda

obesil ’on’,
avtobusi pa zamujajo."

Ljubica in draga moja, tvoje nežne prsi! 
"Zajtrk si bo pripravil sam," sanjarijo, 
ko jih gladijo, ko se jim vdajajo, 
že pozno v noč, preden krenejo na delo. 
"Danes se mu je pa tako mudilo, 
da si še zajtrka ni privoščil!"

Marjan Lipičnik
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ODŠLI SO 
V POKOJ

Mihael PROSENJAK, 
upokojen 31. maja

Rojen je bil 12. feb
ruarja 1938 v Velenju. 
Poročen z Marijo, ro
jeno Lešnik.
Od 22. decembra 1960 
je neprekinjeno delal 
v RLV, s prekinitvijo 

zaradi služenja vojaščine pa od leta 
1957.
Leta 1960 se je zaposlil kot nekvalifi
ciran kopač v Jami zahod. Leta 1969 je 
bil premeščen v službo zavarovanja, ta
krat še v sestavi rudniškega zunanjega 
obrata, in delal pri zavarovanju tudi 
od leta 1978 naprej, ko se je ta dejav
nost organizirala v delovni skupnosti 
REK Zavarovanje.
Leta 1961 je opravil izpit za polkvali- 
ficiranega kopača in leta 1963 za kva
lificiranega kopača.
Dejaven je bil tudi v samoupravnih or
ganih in pri udarniški izgradnji Vele
nja.

Nagrajen in dobitnik diplome za vestno 
in vztrajno delo v delovni organizaci
ji.

Bogdan KONTIČ, 
upokojen 26. junija

Rojen je bil 14. ok
tobra 1929 v Čadževici 
pri Bosanskem Novem. 
Poročen s Slavko, ro
jeno Valenčak.
Od 22. novembra 1960 
je neprekinjeno delal 

v RLV, s kratko prekinitvijo pa od leta 
1955.
Leta 1960 se je zaposlil kot polkvali- 
ficirani kopač v Jami vzhod. Leta 1970 
je bil premeščen v Jamo zahod, avgusta 
1974 v rudniške zunanje obrate in še 
isti mesec nazaj v Jamo zahod, oktobra 
1974 zopet v rudniške zunanje obrate in 
leta 1978 v Zavarovanje, kjer je delal 
do upokojitve.
Leta 1963 je opravil izpit za kvalifi
ciranega kopača in leta 1972 še za 
strelca v metanskih jamah.
Zelo dejaven je bil tudi v samoupravnih 
organih in družbenopolitičnih organiza
cijah.

Med NOB je bil član mladinske delovne 
udarne brigade Čadževica 3- 
Sodeloval je tudi na dveh udarniških 
delovnih akcijah širšega pomena.
Nagrajen in dobitnik diplome za vestno 
in vztrajno delo v delovni organizaciji.

Muharem ČAUŠEVIČ, 
upokojen 26. junija

Rojen je bil 8. marca 
1936 v Bosanskem Novem. 
Poročen z Dursumo, ro
jeno Sojič.
Od 13. septembra 1958 
je neprekinjeno delal 
v RLV, s prekinitvijo 

zaradi služerfja vojaščine pa že od leta
1954.
Leta 1958 se je zaposlil kot kvalifici

rani kopač v Jami vzhod. Leta 1977 je 
bil premeščen v Klasirnico in leta 1978 
v Zavarovanje, kjer je delal do upoko
jitve.
Leta 1961 je opravil izpit za visoko 
kvalificiranega rudarskega delavca 
strelca v metanskih jamah.
Veliko je delal tudi pri udarniški iz
gradnji Velenja in bil dejaven tudi v 
samoupravnih organih in sindikatu.

Nagrajen in dobitnik diplome za vestno 
in vztrajno delo v delovni organizaciji 
in pohvale za udarniško delo.

Ivan KUGONIC, 
upokojen 13. septembra

Rojen je bil 27. febru
arja 1944 v Skornem pri 
Šoštanju.

Od 2. marca 1978 je ne
prekinjeno delal kot 
varnostnik v delovni 

skupnosti REK Zavarovanje.

Dejaven je bil tudi v samoupravnih or
ganih in sindikatu.

Roman FELICIJAN, 
upokojen 10. avgusta

Rojen je bil 29- janu
arja 1938 v Šembricu 
pri Velenju.
Od 20. oktobra 1960 je 
neprekinjeno delal v 
RLV. Zaposlil se je kot 
kvalificirani ključav

ničar pri jamski mehanizaciji v Jami 
vzhod. Leta 1971 je bil premeščen k 
jamski mehanizaciji v Jami zahod in le
ta 1975 v nanovo ustanovljeno temeljno
organizacijo RLV Jamsko mehanizacijo,
kjer je delal do upokojitve.
Leta 1966 je opravil strokovni izpit za 
ključavničarja za montažo in dežurstvo 
pri odkopih in pripravah v jami.

Nagrajen in dobitnik diplome za vestno in 
vztrajno delo v delovni organizaciji.

Anton POTOČNIK, 
upokojen 12. avgusta

Rojen je bil 31. oktob
ra 1936 v Breznu pri 
Slovenskih Konjicah. 
Poročen s Terezijo, ro
jeno Javornik.
Od 23. marca 1961 je 
neprekinjeno delal v 

RLV. Zaposlil se je kot nekvalificiran 
kopač v jami Preloge. Leta 1963 je bil 
premeščen v Klasirnico, kjer je delal 
do upokojitve.
Sodeloval je tudi pri udarniški izgrad
nji Velenja.

Nagrajen in dobitnik diplome za vestno 
in vztrajno delo v delovni organizaciji.

Stjepan MURKO VIČ, 
upokojen 31. avgusta

Rojen je bil 4. septem
bra 1940 v Miklavcu pri 
Podturnu na Hrvaškem. 
Poročen z Ireno, rojeno 
Tanšek.
Od 24. avgusta 1962 je 
neprekinjeno delal v 

RLV, s prekinitvijo zaradi služenja vo
jaščine pa od leta 1959.
Leta 1962 se je zaposlil kot nekvalifi
ciran kopač v Jami vzhod. Leta 1977 je
bil premeščen v Steber 8 in leta 1981 v 
Priprave, kjer je delal do upokojitve. 
Leta 1963 je opravil izpit za polkvali- 
ficiranega kopača in leta 1965 za kva
lificiranega kopača.
Dejaven je bil tudi pri udarniški iz
gradnji Velenja in v samoupravnih orga
nih.

Jože KRlCEJ, 
upokojen 15. septembra

Rojen je bil 14. aprila 1939 v Gornjem 
Doliču pri Mislinji. Poročen z Julijo, 
rojeno Tekavčič.
Od 1. januarja 1963 je neprekinjeno de
lal v RLV. Zaposlil se je kot kvalifi
cirani zidar v rudniškem delu bivše de
lovne organizacije RŠC Velenje, sedaj 
RLV-Izobraževanje, kjer je delal do 
upokojitve.
Opravil je tudi izpit za inštruktorja 
rudarskega praktičnega pouka.

Nagrajen in dobitnik diplome za vestno 
in vztrajno delo v delovni organizaciji.

Jože KOLENC, 
upokojen 16. septembra

Rojen je bil 27. sep
tembra 1939 v Kavčah 
pri Velenju. Poročen s 
Hedviko, rojeno Ocepek. 
Od 27. julija 1961 je 
neprekinjeno delal v 
RLV, s prekinitvijo za

radi služenja vojaščine pa od leta 1956. 
Leta 1961 se je zaposlil kot nekvalifi
ciran kopač v Jami zahod. Leta 1968 je 
bil premeščen v Jamo vzhod, leta 1975 
v Jamsko mehanizacijo in transport in 
leta 1977 v Jamski transport, kjer je 
delal do upokojitve.
Leta 1963 je opravil izpit za polkvali- 
ficiranega kopača in leta 1964 za kva
lificiranega kopača, poleg teh dveh iz
pitov pa še izpit za delo z eksplozivom 
in izpit za strojnika jamske viseče 
tračne proge.

Nagrajen in dobitnik diplome za vestno 
in vztrajno delo v delovni organizaci
ji in reda dela s srebrnim vencem.

Ivan AVBERŠEK, 
upokojen L oktobra

Rojen je bil 2. julija 
1939 v Lopatniku pri 
Velenju. Poročen s Ce
cilijo, rojeno Klinc.
Od 13. februarja 1962 
je neprekinjeno delal v 
RLV, s prekinitvijo za

radi služenja vojaščine pa od leta 1958 ^ 
Leta 1962 se je zaposlil kot nekvalifi
ciran kopač v Jami vzhod. Leta 1975 je 
bil premeščen v Jamo Škale in leta 1985 
v Jamo Preloge, kjer je delal do upoko
jitve.
Leta 1963 je opravil izpit za polkvali- 
ficiranega kopača in leta 1965 za kva
lificiranega kopača.
Sodeloval je tudi pri udarniški izgrad
nji Velenja.

Nagrajen in dobitnik diplome za vestno Nagrajen in dobitnik diplome za vestno
in vztrajno delo v delovni organizaciji. in vztrajno delo v delovni organizaciji.
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ŠPORT, KULTURA, REKREACIJA

Naše letošnje delavske športne igre

TEKMOVANJE V KEGLJANJU.

Martin GRABNER, 
upokojen 8. oktobra

Rojen je bil 15. oktob
ra 1938 v Paki pri Ve
lenju. Poročen z Mari
jo, rojeno Žerdoner.
Od 15. avgusta 1960 je 
neprekinjeno delal v 
RLV. Zaposlil se je kot 
nekvalificiran kopač v 

Jami vzhod. Marca 1975 je bil premeščen 
v Jamo Skale, decembra 1975 v Jamo vzhod 
in leta 1976 v Jamo Škale, kjer je de
lal do upokojitve.
Leta 1961 je opravil izpit za polkvali- 
f iciranega kopača in leta 1964 še za 
kvalificiranega kopača.

Nagrajen in dobitnik diplome za vestno 
in vztrajno delo v delovni organizaciji.

Vesna ŠMERGUT

Ta mesec v prvem in še malo v drugem 
tednu se je na našem letošnjem delav
skem tekmovanju v kegljanju pomerilo 15 
moških in 10 ženskih ekip. Vse to tek
movanje je bilo dobro organizirano, po
tekalo pa je na kegljišču šoštanjskih 
termoelektrarn. In kje drugje bi naši 
delavci lahko odigrali svoje letošnje 
tekmovanje v kegljanju - in kegljali 
sploh - če bi iznenada "odpovedalo" to, 
zdaj edino kegljišče v naši doli
ni?... Res je vprašanje, kje, če bi ga 
zaprli .tako kot so pred približno šes
timi leti zaprli kegljišče v obratu

nekateri pa so celo besni, da z njim še 
vedno ni nič.

Ko smo se med tokratnim tekmovanjem 
naših delavk in delavcev v kegljanju, v TE 
Šoštanj, pogovarjali z dvema udeležencema 
tekmovanja, o tem problemu, smo slišali 
še tole!

Franc KRAMER, zaposlen 
v TOZD RLV Zunanja dejavnost:

"Lani nam je uspelo izpeljati naše

JUGOBANKA
JUGOBANKA. Ime, ki vam najbrž ni nezna
no. Saj JUGOBANKA je ena vodilnih bank v 
Jugoslaviji, s trdnimi poslovnimi stiki z ve
čino svetovnih bank in široko razvejeno mre
žo poslovnih enot po vsej Jugoslaviji. Nje
nim enotam se je 30. junija letos pridruži
la EKSPOZITURA v Titovem Velenju.

Zaradi velikega zanimanja delavcev Rudar- 
sko-elektroenergetskega kombinata za pre
jemanje osebnih dohodkov prek ekspoziture 
Jugobanke TITOVO VELENJE bomo do 1. 
1. 1988 s strokovnimi službami Rudarsko- 
elektroenergetskega kombinata uredili vse 
potrebno za prenos izplačil osebnih dohod
kov nanjo za vse delavce v kombinatu, ki so 
interesenti za to.
Osebni dohodek prek ekspoziture Jugobanke 
TITOVO VELENJE boste lahko prejemali na 
hranilno knjižico ali tekoči račun.

Sploh si lahko pri nas uredite vse vrste 
bančnih poslov v zvezi s hranilnimi knjižica
mi in tekočimi računi. Plačujete lahko 
stalne mesečne obveznosti, si uredite raz
lične načine dinarskega in deviznega varče
vanja, vodenje žiro računov, vse vrste kredi
tov.

Pa četudi potrebujete le bančni strokovni 
nasvet o čemer koli ali pojasnilo, kako bi 
si poenostavili vaše denarno poslovanje - 
obiščite nas v Kersnikovi 1, v pritličju, 
ekspozituri Jugobanke TITOVO VELENJE. 
Na voljo smo vam vsak delavnik od 7. do 
18. ure - le v soboto samo do 12. ure. Po
kličete nas lahko tudi prek telefonov 855- 
915, 854-164, 856-480.

Samo obrnite se na nas - in skupaj bomo 
poiskali za vas najbolj ugodno rešitev, kajti 
pri nas se ravnamo po geslu, da je posel 
zares dobro opravljen, kadar sta zadovoljna 
oba, ki ga skleneta, in da je dokaz dobrega 
dela prijazen nasmeh pri ljudeh.

Srečno!

IZ JUGOSLOVANSKEGA
Časopisja 2e pred leti

Dobro je, dokler imamo blato; se vsaj 
vidi, kam vodijo sledi./Koprive, Novi Sad/

družbene prehrane ob Kidričevi cesti v 
Titovem Velenju, s katerim gospodari 
naša delovna skupnost Družbeni standard! 
Res je potem to kegljišče za kratek čas 
bilo za silo usposobljeno za igranje, a 
sedaj že dolgo spet počiva! Odgovori na 
vprašanja: zakaj to kegljišče ne obra
tuje?, kdo je za to odgovoren?, kdaj bo 
zopet mogoče na njem kegljati? - so za
viti v debel plašč molka odgovornih 
zanj.

Tudi na nedavnem sestanku predstavni
kov kegljačev v naši dolini o tem prob
lemu - udeležili so se ga tudi vneti 
pobudniki za ponovno usposobitev tega 
kegljišča Štefan Meršak, Jože Hriber
nik, Slavko Hudarin, Teo šehič, Ivo 
Blekač in Jože Mirtič - ni bilo o vsej 
stvari nič dorečenega. Kaže, da vroče 
želje okrog 1 200 delavcev našega kom
binata - saj tolikšno število jih je 
vseh med nami za ponovno ureditev tega 
kegljišča - nič ne zaležejo. Nič ne za
leže niti, da je marsikdo nad vsem v 
zvezi s tem kegljiščem že razočaran,

delavsko tekmovanje v kegljanju na keg
ljišču v obratu družbene prehrane naše
ga kombinata, prej pa že nekaj let nis
mo kegljali na njem. Menim, da to- keg
ljišče ne obratuje zato, ker je tako 
všeč nekaterim v Družbenem standardu.

Družbenemu standardu je bilo to keg
ljišče dano v upravljanje zastonj, se
daj pa je videti, da ga bo moral vzdr
ževati nekdo drug. Ni prav, da takšnega 
športnega objekta ne uporabljamo. V 
sklopu njega je tudi bife, ki pa zato, 
ker ne obratuje kegljišče, tudi nima 
pravega pomena.

Delavci RLV in drugih OZD našega 
kombinata smo se v samoupravnih organih 
in sindikatu - tudi v komisiji REK za 
šport in rekreacijo - že velikokrat za
nimali in pritoževali, zakaj tega keg
ljišča ne moremo uporabljati, a nič ne 
pomaga, nič se ne premakne z mrtve toč
ke. Nekateri so nam na naših sestankih 
zagotavljali, da je treba v kegljišču 
za njegovo ponovno usposobitev prenovi
ti le pod...
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Tudi na nedavnem sestanku predstavnikov kegljačev v naši dolini o 
problemu neusposobljenosti kegljišča, s katerim gospodari naša de
lovna skupnost Družbeni standard, ni bilo o vsej stvari nič doreče
nega.

V RLV je na stotine delavcev, ki bi radi kegljali, a če hočejo 
sedaj prosto popoldne preživeti s prijatelji ali družino na keglji
šču, se morajo odpeljati na Dobrno ali v Mozirje, kajti šoštanjsko 
kegljišče je že z redno rekreacijo delavcev iz OZD v naši dolini in 
s sindikalnimi tekmovanji v kegljanju preveč zasedeno.

Jaz na srečo možnost za kegljanje imam, ker kegljam v prvi ekipi 
šoštanjskega Partizana, ki tekmuje v prvi regijski kegljaški ligi."

Franc KRAMER in Ivan ŽNIDAR

Ivan ŽNIDAR, zaposlen 
v TOZD TE Šoštanj flT

kegljišče.
Kegljišče v Šoštanju je primerno urejeno in vzdrževano, a kar bo

jim se, kdaj se bo na njem kaj pokvarilo, ker je dan za dnem nenehno 
zasedeno. Vsi, ki bi radi kegljali na njem, niti ne pridejo na vr
sto. Vem, da je v obratu družbene prehrane REK ob Kidričevi cesti v 
Titovem Velenju še eno kegljišče, ki pa ima 'zaklenjena vrata’. Ni
kakor nisem zadovoljen, da to kegljišče ne obratuje, saj kolikor 
vem, za to ni nobenega tehtnega vzroka. Če pa bo to kegljišče kdaj 
vendarle še obratovalo, bomo lahko tudi v naši dolini organizirali 
občinsko kegljaško ligo, kar si marsikdo med nami, ki smo vneti za 
kegljanje, zelo želi."

Uvrstitve ekip na našem 
letošnjem tekmovanju v kegljanju

Uvrstitve moških ekip

1. TE Šoštanj, 2. Jamska mehanizacija, 3- DSSS RLV in DSSS REK, 
4. Izobraževanje, 5. Zunanja dejavnost, 6. Upokojenci REK, 7. Pri
prave, 8. Družbeni standard, 9. Klasirnica, 10. ESO, 11. Zračenje, 
12. Jamski transport, 13. Jamske gradnje, 14. Kopalnica, 15. Sipak

Uvrstitve ženskih ekip

1. TE Šoštanj, 2. Sipak, 3. DSSS RLV in DSSS REK 

Prvih deset kegljačev

1. Džemal Glavič, Zračenje - 458 kegljev, 2. Stane Tinauer, TE 
Šoštanj - 454, 3. Franc Kramer, Zunanja dejavnost - 447, 4. Janko 
Špindler, Klasirnica - 413, 5. Sredoje Jovanovič, Izobraževanje - 
411, 6. Siniša Jovanovič, Izobraževanje - 410, 7. Martin Rajšter, TE 
Šoštanj - 409, 8. Vlado Berke, Sipak - 407, 9. Slavko Hudarin, upo
kojenec REK - 406, 10. Stane Ferarič, Sipak - 402

Prvih deset kegljavk

1. Rezka Verbič, TE Šoštanj - 408, 2. Majda Pirš-Krajnčec, TE 
Šoštanj - 384, 3- Cilka Vlahovič, TE Šoštanj - 377, 4. Ema Hržič, TE 
Šoštanj - 351, 5. Renata Zupančič, DSSS RLV in DSSS REK - 287, 
6. Betka Žižmond, Sipak - 240, 7. Manica Berdnik, Sipak - 229, 8. 
Majda Kadliček, Sipak-199, 9- Biserka Kelc, DSSS RLV in DSSS REK - 
195, 10. Irena Avbreht, Sipak - 147

Draga Lipuš

SE O ENEM 
KEGLJANJU

"Kegljam od leta 1979, in to dvakrat, trikrat na teden.
V TE Šoštanj sem vodja moške in ženske kegljaške ekipe, sem pa 

tudi član šoštanjskega kegljaškega kluba Partizan.
Kegljanje je primerna rekreacija tako za moške kot za ženske 

različnih starosti, zato ni prav, da imamo v Šaleški dolini samo eno

Vrh glave jih imam - teh vaših kegljev in kegljišča!

Srečanje kegljaških ekip delovnih invalidov 
Kovinoplastike v Ložu, Ruš, ESO ter RLV 
v nedeljo, 15. novembra, na kegljišču v TE Šoštanj

Za uvod nekaj o krajih,
iz katerih so prišli kegljači gostje!

Loška dolina je gosto naseljena. Vasi se ne drže samo obrobja, 
postavljene so v gručah ali vrstah ob cestah in umaknjene nad strugo 
potokov. Po imenu se vidi, da je najstarejši Stari trg, kjer je bila 
prafara. Toda v srednjem veku je bil imenitnejši Lož, ker je bil v 
stranski dolinici ob vznožju hriba z gradom bolje zavarovan pred so
vražnimi napadi. V 15. stoletju je dobil mestne pravice...

Loška dolina je imela v tem stoletju že dvakrat svojo republiko - 
prvič po prvi svetovni vojni, drugo leta 1942... Spomladi leta 1942 
je partizanska vojska pregnala Italijane in uvedla ljudsko oblast, 
ta je začela izvajati agrarno reformo, a je delovala samo do velike 
italijanske ofenzive, med katero so se okupatorji strahovito mašče
vali nad zavednim prebivalstvom. Lož so popolnoma požgali, mnogo 
ljudi pobili, druge pa odgnali v internacijo. Na trpljenje, ki ga je 
tedaj prestala Loška dolina, opominja mogočen spomenik na vrhu Ulake 
nad Starim trgom...

Lož je sedaj obnovljen in ima podjetje "Kovinoplastiko"...

Ob vznožju Pohorja stoje industrijske Ruše. Izkopane žare so po
kazale, da je bilo tod že ilirsko naselje. Iz časov Rimljanov so 
našli ostanke templja boga Mitre. Pred stoletji so Ruše pokazale ve
like odlike s tem, da so imele od leta 1645 dalje gimnazijo, ki je 
obstajala 113 let, do leta 1758, ko so jezuiti odprli takšno šolo v 
Mariboru. Gojenci so na prostem uprizarjali "ruške dijaške igre"...

V prejšnjem stoletju so Ruše dobile tovarno vžigalic, to so leta 
1930 opustili. Leta 1918 so zgradili zaradi bližine falske elektrar
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ne in ugodne železniške zveze tovarno dušika, ki proizvaja predvsem 
karbid, umetna gnojila, elektrokorund in ferokrom...

Ruše imajo tudi Tovarno kovanih izdelkov "Jeklo"...

Vzeto iz brošure Franceta Planine 
Slovenija in njeni kraji, ki je izšla 
leta 1963 pri Prešernovi družbi

Iz pomenkov s tremi kegljači 
iz Kovinoplastike med tekmovanjem

Jože POJE, vzdrževalec viličarjev v Kovinoplastiki: Naše podjetje 
je delovna organizacija z več temeljnimi organizacijami in delovno 
skupnostjo skupnih služb. Vseh delavcev nas je v podjetju okrog 
1 700, invalidov pa 90.

Glavni naši izdelki so okovja za stavbno pohištvo, pomivalna ko
rita, podstrešna okna in plastični izdelki - največ za ljubljansko 
tovarno zdravil Lek, veliko pa naredimo tudi magnetofonskih kaset... 
Počakajte malo! Skočil bom po dve v avto in vam ju dal za spomin...

Posluje naša delovna organizacija dobro. Izgub sploh ne poznamo. 
Povprečni mesečni osebni dohodek je pri nas okrog 30 milijonov sta
rih dinarjev, lahko pa bi bil še večji, če ne bi prišlo do vladne 
intervencije pri razporejanju čistega dohodka.

Motor našega dobrega poslovanja so dobri delavci; več kot polovi
ca nas je kvalificiranih delavcev oziroma delavcev s strokovno izob
razbo od 4. stopnje naprej.

Zelo močan naš obrat je orodjarna. V njej izdelamo veliko orodja 
in drobnih kovinskih izdelkov; tudi za izvoz v ZRN.

Marjan ŠRAJ, zaposlen v skladišču dokončanih izdelkov Kovinopla3- 
tike: Največji domači odjemalci naših izdelkov pa so Marles v Mari
boru, Merkur v Kranju, predelovalna industrija v Bački Topoli 
pa EKO tu pri vas in Titan v Kamniku. Že Jože pa je povedal, da 
plastičnih izdelkov naredimo največ za Lek v Ljubljani.

Zanima vas, zaradi česa sem jaz invalid? Vratna vretenca imam 
zraščena; 6 mesecev sem bil na invalidskem vozičku po tistem, ko me 
je okvara naenkrat celega ohromila... 20 let sem že delal, ko se je 
to zgodilo. Čez noč me je prijelo; delo dopoldne sem prej moral po
daljšati za 4 ure še v popoldanski izmeni - zjutraj naslednji dan pa 
sem bil do pasu hrom. Obolel pa sem zaradi dela na prepihu ; kar na
prej smo pri našem delu morali z električnim vozičkom voziti ven-no- 
ter in z leti so prehladi naredili svoje.

Zdaj moram vsako leto oditi na zdravstveni "remont" v Čatež.
Sem letnik 1945, poročen, žena je zaposlena - tudi v Kovinoplas

tiki, imava dva otroka, hčerki - starejša obiskuje pedagoško gimna
zijo, mlajša pa je stara 14 let in je torej še osnovnošolka.

Skupaj z nami živi še mama, očeta pa je vzela vojna - leta 1945 
je enostavno izgnil.

Stanujemo v svoji hiši, na vasi. Spadamo v cerkniško občino, ki 
šteje okrog 25 000 prebivalcev. Močni podjetji v naši občini sta še 
Brest in Gozdno gospodarstvo. Zadnja leta je v občini tudi vedno več 
male obrti. Imamo tudt kmetijsko zadrugo, o dejavnosti katere pa 
raje ne bi govoril, saj v glavnem le sode, ko so polni, pobira.

Janez RIGLER, zaposlen v skladišču surovin Kovinoplastike: Glavni 
naši osnovni materiali so hladno valjani in toplo valjani kovinski 
trakovi, orodna in druga jekla.

Sem mirnodobsko vojni invalid. Eksplozija bombe me je naredila za 
invalida.

Sem letnik 1941 in z Bloške police, kjer tudi z (la j živim. Svojo 
hišo imamo, nekaj malega zemlje, žena tudi dela v Kovinoplastiki.

Invalidi Kovinoplastike imamo svoj aktiv, ki je eden od aktivov 
občinskega društva invalidov Cerknica.

Jože POJE: Vseh delovnih invalidov v cerkniški občini je okrog 
450~ Naš aktiv invalidov pa je po aktivnosti zelo močan. Povezani 
smo tudi z aktivi in društvi invalidov izven Notranjske; kar precej 
na primer z ravenskimi in novogoriškimi delovnimi invalidi, zdaj pa 
bomo bolj navezovali stike še z invalidi pri vas in v Rušah. Invali
di športniki v Sloveniji se sicer vsi dobro poznamo prek naših red
nih republiških prvenstvenih tekmovanj v celi vrsti športnih panog.
Na ta način smo prišli v stik tudi za organizacijo tegale našega da
našnjega srečanja.

Naš aktiv invalidov ima izredno dobre odnose s sindikalno organi
zacijo v podjetju. Od nje dobi denar za vso svojo dejavnost in avto
mobile za prevoz na razna srečanja in prireditve delovnih invalidov.

Sploh lahko rečem, da se v Kovinoplastiki vsi med sabo dobro ra
zumemo in uspešno sodelujemo. Ni nikakršne mržnje ne med administra
tivnimi in proizvodnimi delavci ne med direktorji, vodstvenimi de
lavci in drugimi delavci... Prepričan sem, da bi tudi direktor cele 
naše delovne organizacije priskočil vsakemu delavcu v njej na pomoč, 
če bi po naključju prišel mimo in videl, da se sam brez uspeha z ne- • 
čim muči; na primer, da hoče kaj težkega prestaviti ali dvigniti.

Dobro imamo organizirane tudi zbore delavcev in poprejšnje ses
tanke po delovnih skupinah.

Imamo tudi svoje glasilo, ki izide vsaka dva meseca, pa sistem 
obveščanja po zvočnikih, prek katerega lahko poskušamo tudi radijske 
oddaje in kasetne posnetke, in to kar med delom, ker imamo celotno 
tovarno urejeno zares sodobno.

Organizacija letovanj?
Organiziramo jih v več krajih, ob morju in zdraviliščih; tudi v 

avtomobilskih prikolicah, in to za aktivne delavce podjetja in upo
kojence.

Stanovanjska izgradnja za delavce?
Izvajamo jo predvsem s kreditiranjem izgradnje zasebnih hiš. Kar 

se tiče izgradnje za naše potrebe nasploh, pa je zdaj v središču na
šega zanimanja izgradnja nove hale za galvansko obdelavo, ki pa je 
že tudi v zadnji fazi.

Delitev osebnih dohodkov?

Kegljaška ekipa iz Kovinoplastike v Ložu (na Notranjskem); prvi tri
je od leve proti desni: Marjan Šraj, Jože Poje in Janez Rigler - 
člani te ekipe, s katerimi smo se pogovarjali za naše glasilo.

Sebastijan - sinko člana kegljaške ekipe RLV Franca Hribernika - z 
darilom gostov iz Loža v rokah: tremi živimi človeškimi ribicami v 
vodi znotraj kozarca!

Malo pred začetkom tekmovanja; na desni strani ekipa Ruš, na levi 
ekipa ESO in v sredini ekipa RLV
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Zmagala je ekipa RLV.

Za vse delavce tudi pri nas ni urejena 
po osebni uspešnosti pri delu, ker mislimo, 
da se tudi splačalo ne bi.

Skrb sindikata za delavce?
Kar je možno prek njega dosežemo; orga

niziramo si tudi preskrbo z ozimnico, poma
gamo našim delavcem, ki zaidejo v material
ne težave - tudi upokojenim; vsako leto ob 
29. novembru naše upokojene delavce tudi 
pogostimo in vsak dobi še knjižno darilo.

Tehle nekaj besed nam je za naše 
glasilo povedal tudi kapetan ruške 
ekipe Vinko RAŽANC, sicer delavec

"Podjetje Jeklo 
je enovita de
lovna organiza
cija. Vseh de
lavcev nas je v 
njem okrog 420, 
naš proizvodni 
program pa
vključuje ba
zensko tehniko- 
izdelavo opreme 
za različne ba
zene, industrij
sko pralno teh
niko - izdelu
jemo tudi kom

pletne avtomobilske pralnice, sekirni pro
gram, otopno kovanje - izdelavo raznovrst
nih odkovkov, izdelavo kosilnih grebenov za 
vse vrste kosilnic in dezinfekcijsko tehni
ko.

Zdaj smo veliko investirali v našo novo 
tovarno, v kateri že tudi delamo.

Jaz sem skladiščnik orodja za celo de
lovno organizacijo; za vsa orodja - od 
'brusilke’ do najmanjšega svedra - 0,8.

Tudi mi imamo svoj aktiv invalidov, tule 
pa smo danes iz različnih ruških podjetij, 
in to kot že stari znanci in rivali velenj
skih kegljačev — "

Izid srečanj^ sklenili 
so ga pri "Janezu" v Lajšah

1. RLV - 981 podrtih kegljev, 2. ESO - 
949, 3. Ruše - 933, 4. KOVINOPLASTIKA Lož - 
854

Uredništvo

Ob 200-letnici 
rojstva Vuka 
Stefanoviča 
Karadžiča

Sedmega in osmega tega meseca - ob 200. 
obletnici rojstva reformatorja srbskega jezika in 
pravopisa Vuka Stefanoviča Karadžiča (rojen je 
bil 8. novembra) - smo se literati drugih naro
dov in narodnosti, ki živimo v SR Sloveniji, po
klonili spominu tega velikega in pomembnega 
človeka.

Med tem našim, že 9. srečanjem - organi
zirala ga je Zveza kulturnih organizacij Ravne 
na Koroškem - smo si poleg pomembnejših kul

turnih spomenikov na Ravnah in v Mežici ogle
dali tudi ravensko študijsko knjižnico.

V dneh našega srečanja je bila v ravenski 
študijski knjižnici prirejena bogata razstava Vu
kovih del. O njej je naš strokovni voditelj Sre- 
ten Vujkovič, - po poklicu je profesor filozofi
je, doma pa je iz Banja Luke - dejal:

"Tako obilne razstave o Vuku, kot je ta, 
tudi v naših krajih že dolgo nisem videl!"

V teh dneh, ko je o Vuku mogoče slišati in 
brati kar precej, smo tudi mi imeli lepo pri
ložnost, da spoznamo veliko Vukovo delo - po
sebno iz predavanja našega strokovnega voditelja 
profesorja Vujkoviča.

Prve besede njegovega predavanja so bile:
"Vukovi starši so bili zelo nesrečni, saj jim 

je, preden se jim je rodil Vuk, umrlo petero 
otrok. Zavoljo tega so tudi nanovo rojenemu si
nu, da bi ostal živ ter bil 'krepak in odporen 
proti hudim boleznim kakor planinski vuk’ (volk), 
dali ime Vuk."

Praznoverje je pač vedno bilo živo v ljudstvu 
in tudi danes je, pa čeprav samo zato, da bi se 
stvari boljše iztekle. Vendar kar je za nas da
nes praznoverje, so bili za stare narode miti in 
mitologije (najbolj znana je grška mitologija) in 
prav zaradi tega razloga je veliki nemški jezi
koslovec in pesnik Jakob Grimm ob prvem sre-

Vuk Stefanovič KARADŽIČ

Čanju z Vukom vzkliknil: "Pozdravljena bodi srb
ska mitologija!"

Vuk Stefanovič Karadžič je bil rojen v Irši
ču, nedaleč od Ložnice v Srbiji, ki je takrat 
bila pod Turki in ni imela šol.

V Srbiji se je naučil pisati in v času prve 
srbske vstaje je prišel v Srem in Hrvatsko, kjer 
je občasno obiskoval takratne redne šole (gim
nazijo, višjo šolo, veliko šolo) in bil deležen tu
di privatnega pouka nemškega in latinskega je
zika. Toda kljub temu je to šolanje bilo krat
kotrajno in neredno, tako da lahko trdimo, da 
je Vuk bil samouk.

Po zlomu prve srbske vstaje leta 1813 je 
prišel Vuk na Dunaj. To bivanje na Dunaju je 
bilo zelo pomembno za Vukovo znanstveno delo. 
Med njim je namreč spoznal Jerneja Kopitarja 
in druge slovanske filologe ter se navzel vse
splošnega slovanskega navdušenja za preučevanje 
ljudskega in utemeljevanje knjižnega jezika. Prav 
pri jezikoslovcu in etnologu Jerneju Kopitarju, 
piscu prve slovenske znanstvene slovnice (1808 
- 1809), je Vuk našel veliko in neprecen
ljivo pomoč in se z vso vnemo lotil težkega in 
nehvaležnega dela za svoj materni jezik.

Karadžič je petdeset let znanstveno delal, 
vseskozi z zavestjo, kako potrebno in pomembno 
je njegovo delo. Boril se je z zelo močnimi 
nasprotniki, tudi kar sovražniki dela, v katerega 
se je zagrize^ knezom Milošem Obrenovičem,

metropolitom Stratimirovičem, advokatom Ha
džičem. Pogosto je bil bolan in je sploh živel 
zelo siromašno. Toda za svoje znanstveno delo 
je po smrti bil deležen vse hvaležnosti in nešte
tih priznanj poznejših rodov.

Vuk je večinoma živel na Dunaju. Z njega je 
resda pogosto odpotoval, da bi zbral material za 
svoje znanstveno delo ali si poiskal materialno 
in moralno pomoč zanj, vendar se je vedno zno
va na Dunaj vrnil.

Njegovo skraja zelo utesnjeno in siromašno 
življenje v prestolnici avstrijske monarhije sta 
mu pozneje olajšali dve mali, toda stalni pokoj
nini, ki si ju je pridobil kot zaslužen znanstveni 
delavec.

Dvakrat je poskusil, da bi delal in živel v 
domovini, a zaman, ker v Srbiji zanj zaradi od
kritega sovraštva in ostrega nasprotovanja kneza 
Miloša ni bilo obstanka.

Karadžičeva dela
Mala prostonarodna slavenoserbska pjesmari- 

ca (Mala ljudska slovanosrbska pesmarica) - 
1814, Pismenica serbskog jezika po govoru pros
tega naroda (Slovnica srbskega jezika po govoru 
preprostega ljudstva) - 1814, Narodna srbska 
pjesmarica (Ljudska srbska pesmarica) - 1815.

V njegovih prvih pesmaricah so lirske in ep
ske ljudske pesmi.

Zraven prve zbirke pesmi je Vuk izdal prva 
pravila in slovnico srbskega ljudskega jezika 
(1814).

2e na začetku svoje dejavnosti se je boril 
zoper slovanosrbski jezik, saj je to bil za ljud
stvo neprimeren jezik, ker je v njem vladala ve
lika izrazna in pravopisna anarhija.

Vuk se je držal načela: piši, kakor govoriš! 
Poenostavil je srbsko abecedo. Od 46 znakov je 
pustil le 30 črk. Leta 1818 je izdal Srpski rječ- 
nik (Srbski besednjak,'s 26 270 besedami in z 
latinskimi in nemškimi obrazložitvam^ zraven je 
bila tudi mala srbska slovnica), potem Danico
za godinu 1826 sa Zitijem Hajduk-Veljka Petro
viča (Danico za leto 1826 z življenjepisom haj
duka Veljka Petroviča), Danico za godinu 1827,» 
v kateri je bil tudi Ogled srpskoga bukvara 
(Zgled srbskega abecednika) in še Geografičes- 
ko-statističesko opisanje Srbije.

Globoko v ljudstvu so ostala in pognala ko
renine tudi njegova dela Miloš Obrenovič, Oso- 
bita gradnja za srpsku istoriju našeg vremena 
(Posebno gradivo za srbsko zgodovino našega ča
sa), Narodne srpske pesme (Dunaj, 1833), Pismo 
knjazu Milošu (Pismo knezu Milošu), Narodne 
srpske poslovice i druge različne kao one u obi
čaj uzete reči (Ljudski srbski pregovori in druge 
različne in v navado prevzete besede), Monte- 
negro und Montenegriner (Črna gora in Črno
gorci) - 1837, Srpske narodne pesme (1845 in 
1846), prevod Novog zavjeta (prevod Nove zave
ze), Kovčežič i običaji Srba sva tri zakona (Ma
li kovček in navade Srbov vseh treh zakonov), 
Srpski rječnik (druga, razširjena izdaja, s 
47 427 besedami) - 1852, Srpske narodne pri- 
povjetke (1853); to delo je njegova hčer Mina 
prevedla v nemški jezik (leta 1854), s predgovo
rom Jakoba Grimma.

Od trinajstero otrok jih je Vuku ostalo samo 
dvoje: sin Dimitrij in hči Vilhelmina-Mina, ki 
ga je edina preživela. Kakor njegovi starši torej 
tudi on ni imel sreče z otroki in je znal čeme
ren povedati:

"Zdi se mi, da bodo od vseh mojih otrok 
ostala samo moja književna dela."

Vukovo delo ni bilo samo jezikoslovno. Zani
mal se je tudi za tedaj sodobno zgodovino. To 
kažejo njegova dela Miloš Obrenovič knez Srbi
ji (1828), Praviteljstvujušči Sovjet Serbskij (1860 
- v času Karadjordja) in Srpske narodne pjesme 
(četrta knjiga - Dunaj, 1826 - zadnje Vukovo 
delo v njegovem plodnem življenju).

Vuk S. Karadžič je bil vsestranski kulturni 
delavec-, zbiral in izdajal je ljudsko poezijo, pre
učeval življenje ljudi in običaje, bil je utemelji
telj vede o srbskem jeziku, reformator pravopisa 
in pisec tedanje sodobne srbske zgodovine.

Po njegovi smrti (leta 1864 na Dunaju) so 
poleg drugih našli še vrsto njegovih del, ki mu 
jih ni uspelo dokončati za izdajo; to so Igre - 
ljudski pregovori, uganke in množica šaljivih, 
pesniških, filozofskih ter izkušenjskih pregovorov, 
ki temeljijo predvsem na življenju in so vrhunci 
ljudskega modrovanja in koncentracije razumske 
energije ljudskega spomina.

Josip Bačič, DSSS ESO
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Nagradna križanka za dan republike

SLOVARČEK ZA POMOČ PRI REŠEVANJU • JAMAJKA - otok v Velikih Antilih in država, ki spada v britansko zvezo držav Common- 
vvealth • ODRA - poljska mejna reka, dolga 861 km • ORAN - drugo največje alžirsko mesto, s 400 000 prebilavcev • OVID - sta
rorimski pesnik, rojen leta 43 pred našim štetjem • TAAL - jezero na Filipinih, na otoku Luzon

Rešitve s svojim točnim naslovom pošljite v uredništvo Rudarja-Informatorja do 18. decembra. Izmed pravilnih rešitev bomo tri izžrebali 
in nagradili s knjigami, vrednimi okrog 4 500, 3 000 in 1 500 dinarjev. /Uredniški odbor/

Prijetno praznujte! Srečno!


